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»مجتمع 50 هکتاری دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت، به پردیس 

غذا و امنیت غذایی تبدیل می شود.« این خبری است که دکتر 

محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی نوید آن را 

داد تا گام دیگری از تحول در کشاورزی در این دانشگاه برداشته 

شود. اما علت اینکه این دانشگاه مدتی است به این حوزه ورود 

کرده چیست؟ علتی که باعث شده تمام هم وغم خود را روی تحول 

در حوزه کشاورزی و به دنبال آن امنیت غذایی معطوف کند.

امنیت غذایی اساسی ترین و ابتدایی ترین نیاز بشر و ضامن توسعه 

پایدار است؛ بحث امنیت غذایی با توجه به اهمیت آن، از مسیر 

برنامه ریزی  بلندمدت برمبنای محوریت بخش کشاورزی قابل 

تحقق است. امنیت غذایی بنابر تعریف سازمان ملل، دسترسی 

همه مردم به غذای کافی در تمام اوقات برای داشتن یک جسم 

ســـالم بوده و سه عنصر مهم آن؛ موجود بودن غذا، دسترسی به 

غذا و پایداری در دریافت غذاست. 

در ایران مقوله  امنیت غذایی در بستر قانون گذاری کاملا شفاف 

و مشخص است؛ تاکید صریح اسناد بالادستی کشور و تصریح 

و توصیف واژه »خوداتکایی« در الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت 

درخصوص تولید محصولات کشاورزی به عنوان رکنی اساسی در 

ایجاد امنیت غذایی در کشـــور موید این مطلب است. به همین 

دلیل اســـت که تلاش برای ایجاد امنیت غذایی پایدار همواره 

در دســـتور کار دولت های مختلف قرار گرفته تا جایی که ردپای 

آن در برنامه های مختلف توســـعه  کشـــور قابل مشاهده است. 

در ایـــن میان اما نمی توان نقش دانشـــگاه ها را نادیده گرفت؛ 

دانشگاه ها به عنوان یکی از ارکان اصلی پیشرفت در هر کشوری 

می توانند نقش اصلی را در این حوزه بازی کنند. سال هاســـت 

رشته کشاورزی در دانشگاه ها با جدیت بیشتری دنبال می شود 

تا به  واسطه تحقیقات گیاهی صورت گرفته کشاورزان و مهندسان 

ارزش محصولات زراعی افزایش پیدا کند. 

امنیتغذایی18درصدGDPراتشکیلمیدهد
دانشگاه آزاد اسلامی نیز مدت زمان زیادی است که تمام تلاش 

خـــود را روی خودکفایی در بحث کشـــاورزی گذاشـــته و دکتر 

طهرانچی نیز بارها در ســـخنرانی های خـــود از تحول در علوم 

کشاورزی سخن گفته اســـت. درواقع مهم ترین تحولی که در 

دانشـــگاه آزاد اسلامی آغاز شد، بحث تحول در رشته کشاورزی 

بود چراکه امنیت غذایی 18 درصد GDP را تشـــکیل می دهد و 

همچنین اقتصاد 5 میلیون خانوار در کشور از طریق کشاورزی 

تامین می شـــود. دانشـــگاه آزاد اســـلامی 1700 استاد گروه 

کشـــاورزی، 130 دانشکده کشاورزی وپنج هزار هکتار زمین و 

مزرعه در اختیار دارد، بنابراین می تواند در بحث تحول کشاورزی 

گام های اساسی بردارد. 

به اعتقاد بســـیاری از کارشناسان حوزه کشاورزی، اجرای طرح 

تحول حوزه کشاورزی تنها در دانشگاه آزاد اسلامی امکان پذیر 

اســـت، چراکه این دانشـــگاه دارای یک اکوسیستم شبکه ای 

گسترده در کشور است که سایر دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی از 

آن بی بهره هستند. بنابراین نمی توان نقش دانشگاه آزاد اسلامی 

در این حوزه را نادیده گرفت. مسئولان این دانشگاه برای رسیدن 

به این مهم اقدامات زیادی را در دســـتور کار قرار دادند. به طور 

مثال، جایگاه این رشته را از نظام تربیت دانشی به نظام تربیت 

حرفه ای تغییر دادند تا دانشـــجویان در دانشگاه آزاد اسلامی 

طوری تربیت شـــوند که کار کشاورزی برای آنها سخت نبوده و 

بتوانند اشـــتغال را تامین کنند. یکی دیگر از اقدامات این بود 

که طرح بازمهندسی نظام آموزشی، پژوهشی و خدمات فناوری 

علوم کشاورزی تدوین شد. 

تحققامنیتغذاییازمســـیربرنامهریزیبلندمدت
برمبنایمحوریتبخشکشاورزی

بحث امنیت غذایی نیز زیرمجموعه بحث کشاورزی است چراکه 

رســـیدن به آن ممکن نیست مگر برنامه ریزی برمبنای محوریت 

بخش کشـــاورزی. بنابراین یکی دیگر از اقداماتی که در بحث 

کشاورزی در دستورکار قرار گرفت تلاش برای رسیدن به امنیت 

غذایی بود. یعنی همان چیزی که الان در کشـــورهای توسعه 

یافته به عنوان یکی از ارکان توســـعه مطرح است. درواقع حوزه 

کشاورزی و رسیدن به خودکفایی در آن به دلیل نیاز همیشگی 

بشـــر به محصولات این حوزه مساله ای غیرقابل انکار است و به 

همین دلیل کشورهای پیشـــرفته دنیا تمام تلاش شان را روی 

خودکفایی و حفظ این مهم گذاشته اند.

 

شـــیوعکرونـــادرنتیجهیکعادتغذایینادرســـت
بروزکرد

بحث امنیت غذایی با شیوع برخی از بیماری ها اهمیت بیشتری 

پیدا می کند. به همین دلیل اســـت که با بحران شیوع ویروس 

کرونـــا این موضوع از ابعاد دیگری نیز مورد بررســـی قرار گرفت 

چراکه بنابر برخی از گزارش ها شیوع کرونا در نتیجه یک عادت 

غذایی نادرســـت بروز کرد و با اختلال در برخی از فعالیت های 

صنعتـــی، تجاری و اقتصادی به ویژه در حوزه تولید و عرضه مواد 

خوراکی، کاهش درآمد خانوارها و فقدان دسترســـی به غذای 

ســـالم، امنیت غذایی جهان را تحت تاثیر قـــرار داد. به اذعان 

بسیاری از کارشناسان درصورت طولانی شدن دوره بحران کرونا، 

میلیون ها نفر در جهان تا مدت های طولانی در آینده تاثیر این 

بحران را بر امنیت غذایی خود احساس خواهند کرد. 

حضـــور1700عضـــوهیاتعلمـــیتماموقتگروه
کشاورزیدردانشگاهآزاداسلامی

اما یکی از موضوعاتی که این روزها باعث نگرانی شده است، عدم 

اقبال دانشجویان به رشته کشاورزی است. به طور مثال دانشگاه 

آزاد اسلامی به تنهایی بیش از 1700 عضو هیات علمی تمام وقت 

گروه کشاورزی دارد، این درحالی است که تعداد دانشجویان این 

گروه کمتر از 7 هزار نفر است. با یک حساب سرانگشتی می توان 

متوجه شد که آموزش ضعیف کشاورزی، برای امنیت غذایی یک 

تهدید محسوب می شود، چراکه متاسفانه در طول این سال ها 

کمتر به اهمیت آموزش کشـــاورزی توجه شده است. علی رغم 

آنکه کشاورزی با معیشت 5میلیون خانوار ارتباط مستقیم دارد و 

18 درصد GDP را به خود اختصاص داده، به دلیل عدم انطباق 

رشته کشـــاورزی با فناوری های روز و نیاز کشاورزان با کاهش 

دانشجو مواجه است. 

تیرماه امسال بود که رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در همین راستا 

با وزیر جهاد کشاورزی دیدار و گفت وگو کرد و از وضعیت نامساعد 

آموزش کشاورزی در کشور و زیرساخت های این دانشگاه در این 

حوزه سخن گفت. به گفته دکتر طهرانچی دانشگاه آزاد اسلامی 

دارای 4 هزار آزمایشگاه مجهز است و می تواند یک شبکه گسترده 

آموزشـــی و تحقیقاتی ایجاد کرده تا در هر نقطه از کشـــور یک 

ایســـتگاه تحقیقاتی فعال داشته باشد. به گفته او دانشگاه آزاد 

اسلامی در بحث آموزش نیز می تواند تحول اساسی ایجاد کند. 

نقشدانشگاهآزاداسلامی
درایجادموفقیتدستیابیبهامنیتغذاییدرکشور

این دانشـــگاه به دلیل داشتن زیرساخت  های مناسب از قبیل 

تجهیزات آزمایشگاهی پیشرفته، استادان مجرب، دانشجویان 

علاقه مند و سایر امکانات توسعه کیفی مناسبی داشته و می تواند  

در به کارگیری این ظرفیت بزرگ در صنایع غذایی و ایجاد موفقیت 

دســـتیابی به امنیت غذایی در کشـــور نقش بسزایی ایفا کند، 

البته این مهم زمانی محقق می شـــود که چالش ها، مشکلات و 

اولویت های تحقیقاتی این صنایع به درستی احصا شود.

 

راهاندازیپردیسغذاوامنیتغذاییگامیدیگر
درتحولکشاورزی

این دانشگاه در آخرین اقدام خود برای تحول در حوزه کشاورزی 

و البته تحول در حوزه امنیت غذایی قرار است یک پردیس غذا و 

امنیت غذایی را راه اندازی کند. پردیسی که مسئولیت راه اندازی 

آن برعهده دانشگاه آزاد اسلامی واحد رشت گذاشته شده است. 

دکتر طهرانچی چهارشنبه هفته ای که گذشت در حاشیه بازدید 

از بخش های مختلف مجتمع 50 هکتاری دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد رشت، از تبدیل این مجتمع به »پردیس غذا و امنیت غذایی« 

خبر داد. اما علت راه اندازی این پردیس چیست؟ 

احیایامنیتغذاییکشور
 روزی که دانشـــگاه آزاد اسلامی به عنوان دانشگاهی اجتماعی 

کار خود را آغاز کرد، علوم کشاورزی موضوع مهمی بود و افرادی 

که دانش خوبی در این حوزه داشتند، در دانشگاه آزاد اسلامی 

جذب شـــدند و بســـیاری از واحدها مبتنی بر این رشته توسعه 

پیدا کردند، اما به گفته دکتر طهرانچی متاسفانه امروز رشته ها 

و دانشکده های کشـــاورزی تبدیل به مظلوم ترین ها شده اند و 

آینده کشاورزی به دلیل نداشتن فناوران نخبه تهدید می شود. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی معتقد است اگر به داد رشته کشاورزی 

نرســـیم و آن را احیـــا نکنیم، به لحاظ غـــذا و امنیت غذایی به 

کشورهای خارجی وابسته می شویم. اکنون نیز صنعت بذر، سم 

و بسیاری از صنایع مرتبط با کشاورزی در اختیار خارجی هاست 

و اگر این روال ادامه داشته باشد، اتفاق بسیار خطرناکی است. 

بنابراین راه اندازی این پردیس می تواند به داد رشته کشاورزی و 

به دنبال آن احیای امنیت غذایی کشور برسد. اقدامی که البته 

می تواند منشأ تاثیرات مهمی در استان گیلان و کشور نیز باشد. 

انجامفعالیتهایآموزشیوفناورانه
قرار اســـت مجتمع 50 هکتاری واحد رشـــت به پردیس غذا و 

امنیت غذایی تبدیل شود؛ به گفته رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

ایـــن مجتمع یک پردیس تاثیرگذار خواهد بود که فعالیت های 

آموزشی و فناورانه بســـیاری در آن انجام می شود. علاوه بر این 

قرار است آزمایشگاه های دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان نیز 

تجهیز شود تا رشته های دامپزشکی، کشاورزی و صنایع غذایی 

احیا شود. در کنار پردیس غذا و امنیت غذایی واحد رشت، یک 

سرای نوآوری هم راه اندازی می شود. با این کار، علاوه بر افزایش 

درآمد هیات علمی و کارمندان، اشتغال و انتفاع دانشجویان نیز 

تامین خواهد شد. 

یکی دیگر از علت های راه اندازی این پردیس بی شک به دست 

آوردن بازار صیفی جات کشـــور اســـت که متاسفانه امروز بازار 

600 میلیونی بذر صیفی جات کشور در اختیار خارجی هاست. 

حالا دانشـــگاه آزاد اسلامی رشته کشـــاورزی و امنیت غذایی 

را راه انـــدازی و مقطع دکتری حرفـــه ای را برای آن تدوین کرده 

تا دانشـــجویان کشاورزی مانند دانشـــجویان علوم پزشکی و 

دامپزشکی، دو ســـال فیلد آموزشی داشته باشند و در محیط 

عملی کار کنند. مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی در رابطه با این 

طرح، با وزرای کشاورزی و علوم نیز رایزنی کرده اند. 

دوستار:رشتههایمرتبطبههم
درپردیسغذاوامنیتغذاییتجمیعمیشوند

محمد دوستار، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان و واحد 

رشـــت در گفت وگو با »فرهیختـــگان« از جزئیات راه اندازی این 

پردیس سخن گفت. به گفته او فعلا دانشجویان در این مجتمع 

تحت عنوان دانشکده کشاورزی مشغول به تحصیل هستند. با 

توجه به کمبود دانشجوی کشاورزی در این استان و کشور و بیش 

از 15 هزار مترمربع فضای بلااستفاده در این مجتمع طرح های 

مختلفی برای استفاده از این فضا مطرح شد. 

او ادامه داد: »در سفر دکتر طهرانچی یک بازدید میدانی از این فضا 

انجام و تمام امکانات زیرساخت های آن مورد بررسی قرار گرفت. 

در جلسه ای که با حضور اساتید رشته های کشاورزی و رشته های 

مرتبط با آن برگزار شـــد قرار بر این شد تا یک سلسله رشته های 

مرتبط به هم که به شـــکل پراکنده در اکثر واحدها وجود دارند 

در مجموعه ای تحت عنوان پردیس غذا و امنیت غذایی تجمیع 

شـــوند و ذیل آن رشته های متنوع کشـــاورزی، صنایع غذایی، 

دامپزشکی حرفه ای، کاردانی دامپزشکی و رشته های دیگر که 

به تغذیه مردم مرتبط می شود، قرار گیرد. 

تولیددانش،تولیدمحصولوارائهخدماتدانشبنیان
رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی استان گیلان و واحد رشت با بیان 

اینکه زمینه ســـازی برای تولید بذرهای موردنیاز استان و کشور 

نیز در این پردیس دنبال می شـــود، اضافه کرد: »بانک نشا در 

حوزه های مختلف برنج و سایر صیفی جاتی که موردنیاز استان 

و کشـــور اســـت نیز در این پردیس پیگیری می شود. همچنین 

آزمایشگاه های مختلفی در این حوزه وجود داشت که متاسفانه 

از آن چندان اســـتفاده ای نمی شد که قرار است مورد استفاده 

قرار گیرد. محور اصلی این پردیس تولید دانش، تولید محصول 

و ارائه خدمات دانش بنیان به مردم است.« 

دوســـتار با بیان اینکه راه اندازی این پردیس مورد اقبال اساتید 

کشـــاورزی و مدیران استانی قرار گرفته است اظهار کرد: »فعلا 

درحال تنظیم برنامه عملیاتی راه اندازی این پردیس هستیم تا 

به زودی بتوان این مجتمع را به یک محیط اثر بخش تبدیل کرد.« 

او در ادامه درخصوص ظرفیت های اســـتان گیلان و رشت برای 

راه اندازی این پردیس نیز توضیح داد: »راه اندازی دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد رشت با رشته های کشاورزی و دامپروری آغاز شده 

و مبنای توسعه آن نیز بر این بوده است؛ نکته دیگر اینکه استان 

گیلان قطب کشـــاورزی کشور بوده تاجایی که این استان را به 

کشاورزی می شناسند. کشاورزی نیز به معنای صرف کشاورزی 

یا غذا به معنای تغذیه برنج و گندم نیســـت بلکه بحث استفاده 

از دریا و شیلات و غذاهای سنتی و محلی نیز مطرح است.« 

دوســـتار تاکید کرد: »تنها شهری که در یونسکو به عنوان شهر 

خلاق غذا ثبت شده، شهر رشت است. با توجه به ظرفیت هایی 

که به شـــکل بالفعل در واحد رشت و به صورت بالقوه در استان 

وجـــود دارد ترکیب اینها می تواند بـــه صورت موثر عمل کرده و 

اهدافی که در بحث امنیت غذایی متصور است را دنبال کند.« 

او در پاســـخ به این ســـوال که آیا قرار است رشته های جدیدی 

نیز در این راســـتا اضافه شود، گفت: »قرار است با توجه به نیاز 

کشور رشـــته های جدیدی مثل دکتری حرفه ای کشاورزی نیز 

تعریف شود. این رشته در کنار رشته هایی مثل دکتری حرفه ای 

پزشـــکی و دامپزشـــکی می تواند نقش خوبی در تحول امنیت 

غذایی ایفا کند. «

تعریفرشتههابرمبناینیازوبازارکاراستانخواهدبود
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان و واحد رشت تصریح 

کرد: »تعریف رشته ها بر مبنای نیاز و بازار کار استان خواهد بود 

چراکه الان بسیاری از دانشجویان بعد از فارغ التحصیلی در رشته 

کشاورزی، دانش لازم را دارند، اما متاسفانه مهارت لازم برای ورود 

به بازار کار را ندارند. این پردیس قرار اســـت این نیازمندی را نیز 

برطرف کند یعنی در کنار دانش مهارت افراد را نیز افزایش داده 

تا بتوانند به بازار کار ورود پیدا کنند.« 

تجمیعرشتههایکشاورزی،شیلاتودامپروری
او تاکید کرد: »درحقیقت وجود بستر مناسب هم از نظر امکانات 

و تاسیسات زیربنایی و هم از نظر پتانسیل هایی همچون اعضای 

هیات علمی واحد رشـــت دلیل انتخاب این واحد بود. تجمیع 

رشته های کشاورزی، شیلات و دامپروری که در واحد رشت وجود 

دارد در واحـــد خاصی به نام پردیس غذا و امنیت غذایی اتفاق 

خواهد افتاد.« او ادامه داد: »البته به غیر از رشته دکتری حرفه ای 

کشـــاورزی رشته های دیگری نیز با توجه به ظرفیت این پردیس 

تعریف شده است اما منتظر نتایج شورای گسترش وزارت علوم 

هســـتیم و بعد از دریافت مجوز و در فرصت مناسب این رشته ها 

نیز معرفی خواهند شد.« 

راهاندازیسراینوآوریصنایعغذایی
برایتامیناشتغالدانشجویان

دوستار با بیان اینکه طرح پایش استان نیز در حوزه گردشگری 

و کشاورزی اســـت، اظهار کرد: »بعد از این نیز در همین راستا 

حرکت خواهیم کرد. همچنین در ســـفری که دکتر ســـتاری به 

اســـتان گیلان داشـــتند بازدیدی از امکانات و دستاوردهای 

فناوری دانشگاه داشتند که قرار شد از چندین محصول استان 

گیلان حمایت شود و این محصولات عمدتا در حوزه کشاورزی 

بود. در این بازدید تقاضای راه اندازی یک ســـرای نوآوری برای 

واحد رشت را نیز مطرح کردیم. با توجه به اینکه سراهای نوآوری 

باید به صورت تخصصی عمل کند قرار شد دانشگاه آزاد اسلامی 

امکانات و موضوعات تخصصی واحد رشت را بررسی و بعد از تایید 

با معاونت علمی ریاست جمهوری مکاتبه کرده و بحث های نهایی 

راه اندازی این سرا انجام شود.« 

سراینوآوری،شتابدهندهبهایدهها
برایتبدیلبهمحصول

او با بیان اینکه ســـرای نوآوری که در استان گیلان تعریف شده 

است درواقع سرای نوآوری صنایع تبدیلی و سرای نوآوری صنایع 

غذایی اســـت، اضافه کرد: »این دو ســـرا بسیار موردنیاز استان 

اســـت که در پردیس غذا و امنیـــت غذایی خواهد بود. صنایع 

نوآوری صنایع غذایی بحث تبدیل دانش به محصول و فناوری 

در این پردیس را پیگیری می کند، ضمن اینکه این سرای نوآوری 

ایده های دانشـــجویان و اساتید را دسته بندی کرده و به سمت 

مرکز رشد هدایت می کند. درواقع شتاب دهنده به ایده ها برای 

تبدیل شدن به محصول است.« 

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

تجمیع۲1وامدانشجوییدرقالب5نوعوام

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم، تحقیقات و فناوری از تجمیع ۲1 وام دانشجویی در قالب پنج نوع 

وام در آستانه سال تحصیلی جدید خبر داد. ناصر مطیعی در گفت وگو با ایرنا درباره جزئیات تجمیع این وام ها 

اظهار داشت: »در این طرح ۲1 نوع وام دانشجویی که از سال های گذشته تصویب شده بود، دسته بندی شد اما 

هیچ کدام از حمایت های قبلی از دانشجویان را قطع نکردیم و 16 وام قبلی همچنان برقرار است.«وی افزود: »پنج 

وام تعریف کردیم که در دل هر نوع وام یک سری رویداد برای حمایت از دانشجو قرار داده شده است، به عنوان 

مثال شاید دانشجویانی بعد از برطرف شدن بحران کرونا در کشور، تمایل به انجام سفر عتبات عالیات داشته 

باشند؛ در گذشته وام عتبات عالیات به صورت مجزا در نظر گرفته شده بود اما در طرح تجمیع، وام عتبات عالیات 

در زیرمجموعه وام کمک هزینه تحصیلی قرار گرفته است.«این مقام مسئول صندوق رفاه دانشجویان با تاکید 

بر تسهیل مقررات این وام ها، گفت: »معاونان دانشجویی می توانند انعطاف لازم در این زمینه داشته باشند تا 

وام های موردنیاز به دانشجویان متقاضی تعلق گیرد.«مطیعی درباره اختصاص وام اضطراری در سال تحصیلی 

جاری، اظهار داشت: »یکی از رویدادهای وام اضطراری، حوادث غیرمترقبه مانند بیماری کرونا، سیل، زلزله و 

آتش سوزی یا رخ دادن حوادث فردی است که وام اضطراری این موارد را پوشش می دهد.«

هیچکارمندیدرطرح»ساماندهیآموزشعالی«منفکنمیشود

علوم  وزیر  فناوری  و  پژوهش  معاون  رحیمی شعرباف،  غلامحسین 

آموزش  موسسه   ۹0 دانشگاه ها،  ساماندهی  هدف  »با  کرد:  اظهار 

موسسه آموزش عالی کاهش می یابد؛ به جز دو  عالی به 45 یا 44 

موسسه بسیار کوچک که یکی از آنها تقریبا دو سالی فعالیتی ندارد، 

ضمن  نمی شود.«وی  متوقف  فعالیتش  عالی  آموزش  موسسه  هیچ 

و  از دانشگاه  اینکه در طرح ساماندهی هیچ هیات علمی  بر  تاکید 

موسسات آموزش عالی منفک نمی شود، افزود: »همچنین قرار نیست 

هیچ کارمندی کنار گذاشته شود.«رحیمی با بیان اینکه فاز اول طرح 

ساماندهی مشمول دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی می شود که 

به صورت حضوری آموزش خود را ارائه می دهند، گفت: »در اجرای این 

طرح، برخی رشته ها تجمیع می شود و تعداد رشته محل ها کم خواهد 

شد اما این اجازه داده شده که رشته های جدیدی راه اندازی شود.«

حداکثرافزایششهریهدانشگاههایغیردولتی۲0درصداست

علی آهون منش در گفت وگو با ایرنا فرآیند ثبت نام از دانشجویان را 

مجازی اعلام کرد و اظهار داشت: »میزان افزایش شهریه در اختیار 

هیات های امنای دانشگاه هاست؛ سال گذشته تا ۲5 درصد 

افزایش یافت اما امسال به دلیل مشکلات خانواده ها در پی بحران 

کرونا، مقداری سقف را پایین تر آوردیم و اعمال افزایش 10 تا ۲0 

درصدی را در اختیار هیات های امنای دانشگاه ها قرار داریم.«

وی با اشاره به آغاز سال تحصیلی دانشگاه های غیردولتی 

غیرانتفاعی اظهار داشت: »آغاز سال تحصیلی دانشجویان ورودی 

قدیم از 15 شهریورماه است و از زمانی که نتایج کنکور اعلام شود، 

سال تحصیلی دانشجویان ورودی جدید هم آغاز خواهد شد.«

وی گفت: »دانشجویان ورودی جدید دو تا سه هفته برای آشنایی 

با محیط دانشگاه و استادان در دانشگاه حضور می یابند.«

دانشگاهآزادواحدرشتبهپردیسغذاوامنیتغذاییتبدیلخواهدشد؛»فرهیختگان«ازچگونگیایناتفاقگزارشمیدهد

حرکت به سمت مرز دانش امنیت غذا�یی
سارا طاهری
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